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Memoarska gradja o rad
ni 6kom pokretu u Banjoj Luci; 
sjećanja Huseina Jašarevića.-

UČEŠĆE U RADNIČKOM POKRETU BANJE LUKE

Rodjen sam 26.aprila 1914.godine u Banjoj Luoi
u porodici Mustafe Jašarevića i Dževahire rodjene Hadžiali- 
jagić iz Modriče,koji su u braku stekli osmoro djeoe: Ade- 
vlja,Ajša,Hajrlja,Fatima,Paša, ja,Rizsih i Reuf (ubijen u lo
goru Jasenovac).Otac je držao trgovinu mješovitom robom u 
sadašnjoj ulici šoše Mažara (nekada: kraljice Marije).Kada 
je kao trgovac krahirao,izdržavao se od obrade 15 duuuma 
zemlje i od prihoda 4 kuće (u jednoj smo mi stanovali) koje 
su se nalazile u sadašnjoj ulici Želje Barića: u jednoj ku
ći na sprat sa 6 soba mi smo stanovali, zatim jedna veća zi
dana prizemna kuća sa 8 soba i dvije riglovane bosanske ku
će.

dine Rm I m  drugi razred Realne gimnazije u Bebi joj Luoi, 
ali nisam nastavio treći već sam otišao na izuSavanje tokar
skog zanata u firmu "Bosna-Boa" ( Pilana,sadašnji KDI "Vr
bas”. Završio sam zanat 2o. juna 1931.godine.Šef odjeljenja u 
pomenutoj firmi bio je ing.NemSlć,poslovodje Ciprijanović 
i Dela£,a glavni su mi majstori bili Cvetinović 1 Beler. 
Medjutim,poslije završetka zanata nisam mogao dobili za
poslen je.Ni gdje me nisu htjeli primiti jer je zbog ekonomske 
krize bilo teško uopšte naći posao.

Okružnom sudu,gdje radim kao pisar.Ovdje sam ostao do 3o.mar
ta 1935.godine jer 1.aprila 1935.odlazim na služenje kadrov
skog roka u Kraljevo,u jedinicu protivavionske artiljerije.

Poslije završetka Ruždije završio sam 1927«go-

Tek poSetkom oktobra 1933.god.dobivam posao u
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U vojsci sam ostao dve nedelje manje od 9 mjeseci, 
odnosno do 35.decembra 1935.Ha regrutaciji htjeli su me angažo- 
vati u mornaricu.Kada je trebalo ići u mornaricu na dvije go
dine, podnio sam žalbu i dobio sam povoljan odgovor da idem u 
PA artiljeriju na 18 mjeseci.Mile Stefanović.koji je bio u 
upravi "Borca",odredjenim kanalima intervenisao je u moju 
korist tako da sam u toku vremena služenja dobio obavijest 
da ću sluiiti 8 i po mjeseol.

kao šegrt radio sam kao sekretar Podružnice metal- 
skih radnika u firmi "Bosna Bois".Sjećam se da su u sindika
tu aktivno radili Franjo Lemajiđ,Jakob Šmit,Ivica Sigler,
Franjo Sarafin,Sorokin i drugi.Sjećam se da su osnovni prob
lemi sindikalnog rada bili vezani za poboljšanje uslova ra
da, povišenje najamnine i radno vrijeme.Godine 1929.ili 193o. 
organiziran je generalni štrajk u Pilani,koji je trajao jed
no desetak dana.Koliko se sjećsm,bio sam tada drugu godinu 
šegrt.Kao šegrti dobivali amo za svoj rad: prve godine 1 di
nar po satu,druge godine 1,5 dinara,a treće 2 dinara.Poslije 
štrajka mi šegrti dobili smo povišicu satnice za lo para.

štrajk je počeo na taj način što su se radnici o- 
kupili pred direkcijom firme,koja se nalazila van kruga Pi
lane, uzvikujući parole 1 tražeći višu najamninu i regulisa
nje radnog vremena.Koliko se sjećam radilo se od 7-12 i od 
13-16.3o časova.Radnici su tražili osmočasovno radno vrije
me i jednokratni rad.U štrajkaškom odboru bili su Franjo Le
ma jić.Antolić Ivan i Jakob ŠmitJ

Sjećam se da smo se poslije toga masovno okupili 
na zbor u dvorištu Radničkog doma.Na ovom zboru predsjedava
li su Hiter,Dušan Balaban,Franjo Lemajić,Mustafa Softić i 
Sorokin ( ili: Šmit Jakob,- nisam siguran ko od ove dvojioe). 
Došli su radnici,a i mi šegrti.Tada nam je rečeno da će 
zahtjevi biti ispunjeni.Medjutim,koliko se sjećam,svi zah
tjevi nisu ispunjeni jer je radno vrijeme ostalo nepromenje- 
no,ali je povišena satnica.Ne sjećam se za koliko je satni
ca povećana pojedinim kategorijama radnika.

Po završetku zanata uključio sam se BSD " Borao".
Prvo sam nastupao u rezervnoj momčadi,a potom povremeno u 
prvom timu. Za ekipu "Borca" nastupao sam od 1933.godine pa 
do odlaska u vojsku u aprilu 1935.Poslije izlaska iz vojske



nastavljam igranje u "Borcu" kao centarhalf u prvom timu 
sve do 1939.godine kad sam prestao sa aktivnim igranjem*

Sjećam se da smo se 1933.111 1934.godine po
tukli sa igraćima kluba "Viktor!ja",u kome je nastupalo 
dosta podofioira.Neko od njihovih igraća udario je našeg 
( mislim Žarka Lastrića),što je dovelo do medjusohnog fi
zičkog obračuna.Poslije ove tuče odveli su nas u kasarnu voj
nog logora gdje smo saslušani.ali nas nisu zadržali.lamo 
su tražili objašnjenje kako je došlo do tuče.

U klubu "Borao" aktivno su radili: Safet Pi
li pović,Franjo Lema jić,Džin Fahrudin.Abduselam Gvoždžar,
Mile Stefanović,Ranko Stojisavljević(bravar).Veno Fulano- 
vić.Ludvik Kirbaumer (bravar,poslije šofer).Ljubo Ili6,
Ekan Stefanović (bravar).Mladen Goronja (bravar.radio u 
Higijenskom zavodu).Katana Ibrahim-Nona.Nurki6 zvani Preo. 
Žarko Lastrić zvani Ljuštro.Iknin Ćejvan zvani Kec (obućar). 
Dedo ćejvan (radio u ložionici),Slađojević (bravar),Rolih 
zvani Cico (krojač) i drugi.

Ukuljučio sam se i u rad RKUD "Pelagić".gdje 
sam pjevao u horu.U društvu sam ostao sve do rata učestvu
jući i u nastupima.

Sjećam se jednog protesnog zbora održanog u ki
no sali "Palasa" povodom organizovanja olimpijade u Berli
nu. Sjećam se da su tada govorili Pavo Radan,Asim Alihodžić 
i Miloš Fopović.Nakon zbora u sali izašli« smo na ulicu 
da demonstriramo protiv odlaska na Olimpijadu.Sa druge 
strane dolazili su iz sadašnje ulice Marije Bursač članovi 
Sokola koji su bili za organizovanje olimpijade i odleska 
na nju.Mi smo se tu potukli i intervenisala je policija.
Nas sedam ili osam odvedeno je u zatvor: Ferid-Rozman Sa- 
čić.Mažar (ivica, ili Šoša),ja i još nekoliko.Odvedeni smo 
u zatvor Uprave policije u kući Asima Džlnića.Nisu nas 
saslušavali,ali smo zadržani u pritvoru dva do tri dana.

Poslije povratka iz vojske u decembru 1935.go
dine tražio sam zaposlenje.U Gradsko poglavarstvo bio sam 
primljen.Dva do tri mjeseca radio sam kao privremeni služ
benik dok 1.aprila 1936.godine nisam primljen za stalnog.'
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U vezi sa RSD "Borao" želio bih napomenuti da se 
kod mene nalazila oprema kluba (pehari . zastave itsl. ) nakon 
zabrane.Sve sam to predao Teofiku-Toši Maglajliću 1941.go
dine .kada je ložo radio na obnovi rada kluba pod imenom: 
Hrvatski radnički športski klub "Borao" .Mislim da je to bi
lo u maju ili junu 1941.Znam da je najagilniji za obnavlja
nje rada kiiltha bio Tošo.Medjutim.nlje mi poznato ko je bio 
inicijator za obnavljanje rada i ko je sve bio član uprave. 
Sjećam se da je održana u junu 1941.godine i jedna utakmi
ca "Boroa" sa nekim klubom iz Hrvatske.

U upravi kluba "Borao" bio sam 194o.godine i os
tao sve do njegovog ukidan ja. Održavali smo veze sa napred
nim klubovima.

Negdje pred izbore za rukovodstvo Nogometnog pod- 
saveza dogovorili smo se da se u nedelju nadjemo Abduselam 
Gvoždžar.Rade Ličina i ja da napišemo dopise klubovima No
gometnog podsaveza.da ih zamolimo da na izborima glasaju za 
listu koju će zajednički predložiti "Borao" i "Balkan".Doš
li smo u kancelariju blagajne Gradskog poglavarstva i poče
li pisati.Ja sam pisao na mašini.a tekst je diktirao Abdu- 
selam.Nisam znao da su nas kroz zavjese na šalteru primje
tni Smajo Me Sinovi ć (predrađnik na komunalnim poslovima 
čišćenja grada) i Asim zvani Migo (šofer u opštini).Naš bo
ravak i pisanje u kancelariji oni su pri javi li .Mislim da su 
to prijavili policiji jer je u ponedeljak rano došla po nas 
policija.Tek u Upravi policije Abduselam i ja doznali smo 
zbog čega smo uhapšeni.odnosno da su nas prijavili da smo u 
nedelju prije podne u kanoelarlji blagajne pisali tekst na 
mašini u prisustvu trećeg čovjeka.Tražili su od nas da kaže
mo ko je bio treći.A i da priznamo da smo držali partijski 
sastanak.Abduselam Gvoždžar.koji je radio kao likvidator.i 
ja tvrdili smo da nije bilo trećeg lloa.već smo dovršavali 
započete poslove redovne kancelarijske prirode.Mene su ta
da samo ošamarili.dok su Abduselama tukli.No,mi spo ostali 
pri svojoj tvrdnji.Zadržani smo u zatvoru 9 dama.a poslije 
smo predani sudu optuženi po nekim paragrafima Zakona o 
zaštiti države.Pošto protiv nas nisu imali nekih opipljivi- 
jih dokaza, a ni naših priznanja, ja sam jy> sa.



looo dinara globe,a Gvožđžar sa 15 dana zatvora.Mene su ot
pustili, ali me ubrzo primio načelnik Hamđija Af gan,Gvoždžar 
je bio suspendovan do odluke nekog diaoiplinskog suda,ali je 
i on primljen ponovo na posao.

Sjedan se kada je Ljotić dolazio da održi zbor 
u Ban joj Luci i kada smo demonstriranjem onemogućili da odr
ži govor.Med ju onima koji su tada bili uhapšeni bio sam i 
ja.Sjećam se da su tada bili uhapšeni: Ferid-Rozman SaSić,
Šoša Magar,Hazim Hadžihalilović (poginuo je 1941.ili 1942. 
godine kao partizan u sukobu sa Talijanima) i još nekoliko 
drugova.Mislim da je tada uhapšeno oko desetak.U zatvoru smo 
zadržani oko tri dana i poslije smo pušteni.

Prije rata najviše sam se družio sa Ivicom Tu- 
kerićem, Slobodanom Ko kan ovi čem i Ethemom-Ledom Karabegovlćem 
( sa ledom naročito u "Pelagiću").

Leda je sa mnom politički radio.On me je i upoz
nao sa Idrizom Maslom i Edi Solom,u to vrijeme studentom.Ras
elili smo u grupi na proradjivaaju ilegalnog materijala koji 
je Edi Sola donosio.U grupi smo bili: Sola,Maše ( radio je]C30kao pilanski radnik,a poginuo je partizan) i ja,Nis&m sigu- 
raA,ali mislim da je to bio Redžić Huso.Bilo je to 1934.ili 
1935.godine,prilično davno da bih se svih detalja mogao sje- 
titi.Znam da smo proradjivali pojedina poglavlja iz djela 
"Razvitak društva" od Filipovića.

Maslo Idriz mi je jednom rekao da treba da se 
povežem sa Živom Preradovlćem.Bio sam na svega dva sastanka. 
Prvi sastanak održan je kod Učiteljske škole,a drugi u dvo
rištu gdje se nalazila fotografska radnja Kostiđa,gdje se u 
dvorište ulazilo iz Gospodske ulice.

Na ovim sastancima bili su Ljubo Babić,Ljubo 
Kmeta i Boško Šiljegović.Bilo je tada govora o povezivanju 
školske i radničke omladine i političkom radu sa omladinom.
Ja sam tu bio kao predstavnik radničke omladine.

U društvu "Fadilet" radio sam kao sekretar.Pred
sjednik je bio Salko Jusufović (stolar,umro 1941.feodine). 
Sjećam se da je u upravi društva bio Ćerim Ćejvan,a kasnije 
su izabrani Muša Hasanbaši6,Ibro Sarač i drugi.Osnovni za-

t , Cc:. krvii.io B. Luka

C'( &09- H& - v/
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datak  nove uprave b io  je  da se po l i  t i  čki ra d i s a  omladinom, 
a  i  da se ona medjusobno povezuje.

Izmedju lo .  i  15 .ok tobra 194o.godine p rim ljen  
sam za S lana KPJ.U č lanstvo  P a r t i j e  prim io me je  Osmaa Ka— 
ra b e g o v ić .O tiš li  smo zajedno do kuće Muše H asanbašićaygdje 
nam je  o b o jio i Osmaa sao p š tio  da smo p rim ljen i za  članove 
K PJ.Sekretar ć e l i j e  bio je  Ib ro  S a ra č ,a  članovi Muša i  ja« 
Osnovni nam je  zadatak bio da radimo u "F ad ile tu" na okup
l j a n ju  omladine i  na po litičkom  uzd izan ju  muške i  ženske om
la d in e . Budući da smo sv a  t r o j i c a  r a d i l i  u "F ad ile tu " n i je  
b i lo  problema oko dogovaranja sastanaka.O državali smo ih  
prema p o tre b i, obično u razmacima do 15 dana. N alazi l i  smo 
se u p ro sto rijam a "Radile t a ”, n a  u l i c i , a  jednom i  u kući lb -  
r e  S arača.O pšti rad  u d ruštvu  "F ad ile t"  b io  je  d o b a r,a  po
l i t i č k a  o r i j e n ta c i j a  progresivna.S  obzirom na našu angažova
li o s t u društvu,nikom  n i je  b ilo  sumnjivo naše s a s ta ja n je .

Negdje pred r a t  o rg a n iz iran  je  jedan š i r i  s a s ta 
nak p redstavn ika  d ru štava  vezan za s ta v  u borbi p ro tiv  sku
poće.Sastanak je  održan u p ro s to rijam a  " F a d ile ta * .P ro s to r ije  
su ,sjećam  s e ,b i l e  pune.R eferat o ovom problemu napisao je  
Osman K arabegović,a ja  sam ga isp red  uprave d ru š tv a  "P ad i- 
le t "  čitao.D ok sam č ita o ,p r im je tio  sam,mnogi su  p red stav n i
c i  reakcionarn ih  o rg a n iz a c ija  n a p u s t i l i  p ro s to r i je  je r  je  
r e f e r a t  bio tako in to n ira n  da je zbog skupoće osudjivao sa 
mu v last,odnosno  da je  režim  svojom politikom  doveo do tak 
vog s ta n ja  da o ijen e  v rtog lavo  ra s tu ,Š to  u tič e  na s tandard  
stanovništva,posebno radničke k la se .

Znam da je  su tradan  b ilo  i  hapšenja.Mene n isu  
u h a p s ili  premda sam Čitao referat.Z nam  da su odveden* na 
sa s lu ša n je  u p o l ic i ju  Ćerlm Će j van i  jo š  neki .Med ju tim ,Ć e- 
rim a Ćejvana n is u  za d rž a li u za tvo ru .

Rat me je  zatekao u  Banjoj Luoi.Za novog n ače l
n ik a  Opštine Banja Luka došao je  H ak ija  Bešlagić.Nakon jed
no dva m jeseoa b io  je  smenjen.Na njegovo m jesto došao je  
in ž e n je r  Rudi E r t l ,k o j i  je  do ta d a  bio še f jednog o d je l je 
n ja  opštinske ad m in is trac ije .D a  b i se  ova promjena ozvan ič i
l a ,  V ik to r Gutić sazvao je  sastanak  u v i je ć n ic i  o p štin e  i  re 
kao da je  NZH h rv a tsk a  država i  da nače ln ik  t re b a  da bude 
H rvat .U p r a tn j i  V ik to ra  Gutić a  bio je  Vilko Butorac ( i l i :
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Zvonimir Jov ić) pored o s ta le  t je le s n e  p ra tn je*
U o p š t ln i , Gradskom p o g lav a rs tv u ,tad a  su  r a d i

l i :  Iv ic a  Tukerić ( š o fe r ) , Abduselam Gvoždžar (pomoćnik Sefa 
f in a a s ljsk o g  od je le n  j a ) ,  Fahrudin Džin ( š e f  službe za ovrhu 
1 naplatu),B ranko P a jić  (m ajstor),B ranko Djukić (m a js to r) , 
Munlr Eadić ( službenik),M unib M agla jlić  ( g rad jev in sk i teh
n ič a r )  l  drugi*''

Negdje u m artu 1941*gođine Šefket M aglajlić  
i l i  Ibro  S a ra S ,a li se ne sjećam tačno ko od n j ih  d v o jic e ,re 
kao ml je  da odem u kuću G ruberovlća ( n a la z i l a  se  kod po
toka  Crkvene) . Tamo sam već zatekao Š efke ta  M aglajlića,R adu 
V ranješević i  Branka BabiĆa.Tematika je  b i l a  vezana za opšte 
p o litič k o  s ta n je  u ze m lji*0 p o li t ič k o j  s i t u a c i j i  govorio je  
Branko Babi6-Slovenao. Dobio sam zadatak da na novom sa s tan 
ku j a  re fe rišem  o novoj ekonomskoj po litlo i*M edju tim ,do  o - 
vog sastanka  n i j e  doSlo j e r  je  iz b io  ra t .B io  je  zakazan i  
term in i  m jesto sastanka : u kući Rade Vranješevlć.'Kada sam 
došao do kuće Rade V ranješević zatekao sam ced u lju  n a  k o jo j 
je  p isa lo  da je  zabranjen p r is tu p  ovoj srpsko j kući*

I b r i  Saraču sam rekao da nisam našao Radu 
VranjeSevlć»Tada me je  Ib ro  povezao s a  profesorom Ivanom 
Žicom. Rani je  p ro feso ra  ž i c a  nisam poznavao.Negdje pred na
pad Njemačke na SSSR o d rž a li smo sastanak  u kući p ro feso ra  
Ž ic a ,B il i  smo p r is u tn i :  Ž io Ivan,Džumrukčić Sadik,K azim ir 
M atijev ić  (u ra r )  i  j a .  Kao š to  je  već b ilo  uobičajeno,pono
vo je  razm atrana p o l i t ič k a  s i t u a c i j a  i  nag lašena je  p o tre 
ba š i r e  a k tiv n o s ti na p r ik u p lja n ju  o rug j a  i  vojne oprema, 
p rik u p lja n ju  crvene pom oći,ak tivnosti u ob jašn javan ju  naro
du kakvo je  pravo l i c e  fašizm a i t s l .S a s ta n a k  je  vodio p rofe
so r  Ž lo .P r i je  nego sam 26*juna o tišao  u za tvo r bio sam kod 
Ž ica  n a  jo š  jednom sastanku.IT zatvoru  sam samo prenoćio*' 
Agenti su  me u h a p s ili  i  z a tv o r i l i  u Crnu kuću.U zatvoru  su  
već b i l i  b rleo  Ćerimić , Osman Karabegović ( ne znam kad 
su  uhapšeni) i  jo š  n e k i .I z  za tvo ra  smo p ušten i 27. juna 194-1* 
Tada je  i z  za tv o ra  b io  pušten i  Osman Karabegović^Za čudo, 
n isu  me sa s lu ša v a li.N i je  b ilo  posebnog ra z lo g a  za  moje hap
šen je ; v jerovatno  sam uhapšen zbog sumnje da sam komunista*
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Bio je  to period  masovnog hapšenja kom unista 
nakon napada Njemačke na  S ov je tsk i savez,Kada su njemačke i  
u staške  v l a s t i  konsta tovale  da sve one za koje su  p re tpos
t a v l j a l i  ukapa« da su  kom unisti uhapse j e r  je  n a jv eć i b ro j 
pobjegao u šumuyp u s t i l i  su i z  za tv o ra  2 7 .juna 194-1.godine 
i  t i h  dana oko tog  datuma uhapšene kom uniste .B ila  je  to  v a r
k a  da b i oni k o j i  su  iz b je g l i  d o š li  u grad kako b i u jednoj 
novoj a k c i j i  hapšen ja  sve pohvata li .No f t a j  im p lan  n i j e  us
pio j e r  su  sv i oni za koje se već znalo da su kom unisti o- 
t i š l i  u šumu.

Drugi put sam uhapšen u ju lu  194-1.godine. Tek 
u zatvoru  sam doznao da smo uhapšeni i  da se u zatvoru  nalar* 
zimo kao tao c i.U  zatvoru  je  b ilo  mnogo is ta k n u t ih  kom unista, 
a l i  se ne mogu s j e t i t i  kad je  ko uhapšen .S m jestili su  nas u 
za tvo r Crne kuće.Svi smo t r e t i r a n i  kao p o l i t i č k i  za tv o ren i
c i i  taoci.Pomenuću imena onih k o jih  se  Bjećam da  su ta d a  
b i l i  u za tvoru : Pavo R adan,L jubiša Č e k rlija ,S u l j i c a  H a la l-  
k ić ,D jab ić  Nazim-Md,Ferid-Rozman Sačić,Hamula Ibrahim , Mag— 
l a j l i ć  Munib i  Dž evad, S efe rag i6 Hasan,Dostal Franjo,M at i  j e -  
v ić  Kazimir, Gvožđžar Irfan ,M alk ić  Osmaa-Maga,Ođić Zvonko, 
Radman M ilan,Redžić Huso,Faik Pašaliđ ,N isim  (m islim ,B aruh), 
Fahrudin Džin, Bedo Gazić i  drugi .M islim da je  medju zatvo
ren ic im a bio i  Muša Hasanbašić.Sjećam  se da je  medju zatvo
ren ic im a bio  i  jedan s tu d en t i z  M ostara i  dvo j i c a  Srba i z  
okoline Banje Luke.Pored muškaraca b ilo  je  uhapšeno d o sta  
žena,on ih  ko je  su  se i s t i c a l e  svojim p o litič k im  opredeljenjem  
i  radom u RKUD "P e lag tć" .

Samo u mojoj ć e l i j i  b ilo  nas je  15 i l i  16.K o li
ko se s jećam ,sa  mnom u ć e l i j i  su b i l i :  Dedo Gazić,Pavo Radan, 
S u ljio a  HalaIkić,Osman M aglajlić,G vožđžar I r fa n ,B ja b ić  Nazim, 
L ju b iša  Č ekrli ja ,  Hazoula Ibrahim,Bućo Ć am il,Ferid  S ačič , Rad
man Milan,Odić Zvonko,Bostal F ran jo ,

Znao sam da je  Pavo Radan član  KPJ.Za o s ta le  dru
gove sam p re tp o s ta v l ja o ,a l i  nisam bio siguran.Znao sam samo 
da su  p o l i t ič k i  nap redn i.pošto  sam p re tp o s tav ljao  da je  i  
Bedo Gazić č lan  K PJ,upitao sam Pavu Rađana da l i  je  i  Bedo 
član.Pavo Radan mi je  rekao da o tome šu tim .1

Osnovna tema razgovora bio je  r a t  s a  SSSR—om.Svi
Arhiv B o s . kra;mc C. L u k a
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smo b i l i  u b jed jen i da  će Njemačka ubrzo d o ž iv je t i  poraz 
n a  f ro n tu  i  da će se r a t  brzo z a v r š i t i  vojniSkom pobjedom 
so v je tsk ih  tru p a .

Paternoster.M ada su  ga u b a c il i  "kao komunistu" z n a li smo 
da je  agen t.Ž e lio  je  da dozna kako se hranimo i  ko nam 
od kuća d o s ta v lja  hranu. C ilj  mu je  b io  da dozna kakve sve 
veze p osto je  lzmedju nas za tvo ren ika  i  onih k o ji  su n a  
slobodi.N o ,u  tome n i j e  u sp io .P a te rn o s te r  je  samo prenoćio 
i  su tradan  o tiš a o .

d ine.P ošto  su  za  mene g a r a n t i r a l i  moj o tao ,H ak ija  B ešla- 
g ić fH alid  beg L žin ić i  d r Seid B u ljin a ,p u š ten  sam i z  za t
v o ra  na slobodu.

Jednog dana doveden nam je  u ć e l i j u  Ratko

U zatvoru  sam ostao do 24. januara  1942 .g o -

1 4 . j u l i  19?5.godine 
Banja Luka

( RUsein Ja ša rev ić  )



S jećan ja  H .Ja ša re v ić a .-

- lo -

( N a s t a v a k  I .  )

Kao š to  sam r e k a o ,b i l i  smo tao c i i  n isu  nas ssa
s lu š a v a l i .  B ili  smo za tv o ren ic i župske redarstvene  o b l a s t i , a l i  
p o l i t i č k i  z a tv o re n ic i.

Z atvoren ic i Mi lan  Radman, Zvonimir O dić,Karlo Na- 
n u t namazali su  se mašću p ro tiv  sv rab a ,k o ju  im je  neko u 

za tv o r d o s tav io .Izg led a lo  je  da im aju svrab i  oni su  upućeni 
u Bolniou za kožne b o le s t i  na  l i  ječen je .M islim  da je  to  b ilo  
u drugoj po lov in i 1941.godine,negdje u je s e n .Iz  Bolnice o r
g a n iz i r a l i  su b je g s tv o ,a l i  je  Zvonko Odić prilikom  b ije g a  
uganuo nogu i  bio je  uhvaćen .Ponovo je  doveden u za tv o r.’

P o s li je  ovoga pooštren je  režim  u za tvo ru .T iše  
nam n isu  d a l i  "govornicu",odnosno mogućnost da razgovaramo 
s a  onima k o ji  su i z  redova rod jaka  t r a ž i l i  da nas v id e . Osim 
toga ,dva  i l i  t r i  dana n isu  nas iz v o d i l i  u še tn ju .'

Zatvorska hrana b i l a  je  k ra jn je  lo ša ,k a lo rič n o  
i  k o lič in sk i slaba.Zbog toga  smo se h r a n i l i  s a  onom hranom 
k o ju  smo d o b iv a li i z  vana,odnosno od rod jaka ,od  v l a s t i t i h  
k u ća ,a  i  od onih ko je  je  P a r t i j a  zad u ž ila  da nam š a l ju  h ra 
nu. Prema tom e,b ilo  je  organizovano d o s ta v lja n je  hrane u za t
v o r. Hrane je  b ilo  k o lič in s k i  mnogo.Bila je  raznovrsna i  ka
lo r ič n a .!  a  sam se u zatvoru  čak i  ugojio,odnosno udebljao za  
v iš e  k i lo  gr ama.Inač e je  za tv o rsk i režim  davao samo 3oo grama 
h lje b a  dnevno ,a li se zatvorskom hranom skoro i  nismo h r a n i l i .

I z ju t r a  su  nas v o d il i  na umivanje i  u k lo z e t .
I š l i  su  ć e l i j a  po ć e l i  j a .  I  za  toga s l i j e d i l a  je  š e tn ja  u z a t
vorskom krugu od oko 2o minut su I  za  toga  v raćen i smo u ć e l i j u .  
Nismo n i š t a  ra d ili,sa m o  smo se iz le ž a v a li.D a n  smo p ro v o d ili 
u razgovorim a. Zatvorski s t r a ž a r  Crne kuće Hujo Omerbašić 
skoro svakodnevno donosio nam je  režim ski l i s t  "H rvatski na
rod" . On nam je  ja v lja o  i  novosti i z  grada.N a ta j  smo nač in  
ipak  b i l i  d o s ta  dobro in fo rm iran i.

J a  sam se n a laz io  u ć e l i j i  u prizem lju.ŽenskL 
za tv o ren ic i b i l i  su u posebnom od je le n  ju . Samo sam u par nav
r a t a  imao p r i l ik e  da vidim s e s tr e  Sanušlć,Nedu P a te m o s te r , 
S laviou Eremenović i  Katu F il ip o v i<5. | X h : T l ’ o : .  k;< -
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Otac J e le  Mikete bio je  upravnik za tvora .S tano
vao je  u zatvorskom krugu,odnosno u drugom d i je lu  l s t e  zgra— 
de.Godine 1941«J e l a  M iketa slobodno se k r e ta la  u  krugu za t
vo ra , odnosno u zatvorskom dvo riš  tu .  Kad je  jednom u l j e t o  
1941.godine doSla do p rozora  nađe ć e li je ,d a o  sam jo j  kroz 
prozor v o štan i o tis a k  k lju čev a  ć e lije .O n a  je  d a la  da se 
negdje prema o tisk u  napravi k lju ć  1 d o n ije la  ga je  s a  d v ije  
male te s te r e  za  že ljezo .N o,do  k o rlšć e n ja  k lju čev a  n i j e  doš
lo,Prem da smo ra zg o v a ra li o to m e,a li do begstva l z  za tv o ra  
n i j e  došlo j e r  nismo im a li k lju čev a  za  o s ta la  v r a ta  u z a t
vorsko j zgradi.Osim  to g a ,p o s to ja la  je  i  b ro jn a  s tra ž a , tako 
da je  b ije g  bio veoma otežan i  skoro onemogućen bez neke 
veće i  s v e s tra n ije  organizacione priprem e.

K reveta u ć e l i j i  n i je  b ilo .S p a v a li smo na  slama— 
rloam a,a  p o k riv a li v la s t i t im  dekama j e r  zatvorske v l a s t i  
n isu  davale nikakve pokrivače.Cak n i  u hladnim danima se 
n i j e  g r i ja lo  j e r  peći n i j e  b llo .K lb lu  s a  poklopcem d o b ili  
smo u ć e l i j u  tek  k a sn ije .H ig ije n sk i u s lo v i u zatvoru  b i l i  
su  veoma lo š i .

Kad sam pušten na slobodu p rim ljen  sam nazad na 
posao.Hekoliko dana p o s l i je  iz la s k a  i z  za tv o ra  došao ml je  
kući Ib ro  Sarač i  up itao  d a  l i  ću i  d a lje  ile g a ln o  r a d i t i  
za partizane.O dgovorio  sam mu potvrdno.

Povezao sam se sa  Abduselamom Gvoždžarom n a  p r i 
k u p ljan ju  novčane i  druge pomoći.Crvenu pomoć su  dava li 
Ivan K usin ,S tana M a r i  ć ,H al a lk i ć Rasim i  drugi .Rovao k o ji  
sam j a  p rikupio  davao sam Abduselamu,a on ga je  vezama p ro s- 
le d jiv a o  d a l je  .'Budući da sam bio kompromitovan,morao sam 
p a z i t i  da se  javno ne nalazim  s a  drugovima k o ji  su v la s tim a  
b i l i  sum njivi j e r  se  moje k re ta n je  p r a t i l o . I  u njihovom i  
u mom in te re s u  b ilo  je  da  moje ponašanje ne bude sumnjivo.

Negdje u  ju lu  i l i  avgustu 1942.godine m o b iliz i
ran  sam u dom obrane.Uputili su me u tzv .P ro tivzrakop lovnu  
b i tn ic u  u Šarajevo.U  ovoj su  je d in ic i  domobranstva b i l i  i  
Smail Osmančević (s lužben ik  u Gradskom poglavarstvu),K asim  
Gozić (obućar i z  B luke,koliko se sjećam) i  jo š  n e k i.B ila  
je  to  neka v r s t a  rezerve  j e r  sam se b ra tio  nakon 2-3 m jeseca.
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P o s li je  povratka i z  rezerve nastav io  sam rad  na 
p rik u p lja n ju  crvene pom oći.I d a lje  sam ostao povezan s a  Ab- 
duselamom Gvoždžarom.Na drugim ileg a ln im  poslovima nisam 
ta d a  radio.M ada sam bio v o ljan  da izvršavam  i  druge zadatke, 
druge zadatke niscun dobivao.5

V rijedno je  spomenuti jednu z a is ta  značajnu samo
in ic i ja t iv n u  a k c iju  trgovca ža rk a  Košića.Držao je  trgov inu  
u kući Mustafe A lihodžića na početku u lic e  Moše P ijade  kod 
Ekonomske ško le , preko p u ta  tzv .b iskupske palate .O n je  od me« 
ne z a tra ž io  sp isak  onih porod ica č i j a  su  se d je c a  n a la z i la  
u partizanim a.K ad mi je  rekao namjenu, j a  sam takav sp isak  
napravio  i  dao Kosi ću . On je  na  osnovu tog  sp isk a  s lao  hranu 
siromašnim porodicama, što  je  b io  njegov l ič n i  doprinos za 
Pokret.Kad se ima u v idu  kakvo je  b ilo  s ta n je  u pogledu i s 
h rane,n jegov  doprinos partizansk im  porodicama bio je  veoma 
značajaa.N  jegova žena danas ra d i kao poslovodja u trg o v in i 
"nama" preko p u ta  "Palasa" .B ilo  je  to ,k o lik o  se sjećam ,neg- 
d je  krajem  1942.godina.'

Sa Abduselamom Gvoždžarom rad io  sam na p r ik u p lja 
n ju  o s ta lo g  m a te r i ja la :  p isa ć e g ,sa n ite tsk o g  i t s l . , k o j i  je  
Abduselam s lao  u partizane.O n i  j a  im ali smo po k lju č  od ka
se gdje se  o s ta v lja o  t a j  m a te r i ja l  p r i je  nego š to  je  d a lje  
slan.Znam da je  jednom negdje Abduselam nabavio i  jedan voj
n ič k i d u rb in ,a l i  mi n i j e  poznato od koga i  kako.'

Jednog dana u p ro lje ć e  1943»godine došao nam je  
na š a l t e r  u s ta šk i o f i c i r  Tatek u p r a tn j i  jednog agen ta UNS-a. 
Tatek me je  up itao  da l i  je  tu  t a j  i  t a j  čov je k jra d ilo  se o 
nekom partizanskom  a k t i v i s t i , a l i  se  sada ne mogu s j e t i t i  o 
kome.Vjerovatno su ga p r a t i l i  i l i  su  č u l i  da je  tu  d o laz io . 
Odgovorio sam mu da n i j e  tu  j e r  je  već davno o tišao .V je ru 
jem da je  t a j  drug došao po nekom konkretnom zadatku, a  možda 
i  da preuzme m a te r i ja l  od Abduselama.Abduselama inače nisam 
p ita o  kome daje  m t e i i j a l  i  kojim se vezama š a l je ,  š to  je  
b ilo  nepisano p ra v ilo  konsp ira tivnog  ra d a .

Negdje u l j e to  1943.godine ponovo sam mobiUsan 
u domobrane i  poslan u i s tu a  je d in ic u  u  Sarajevo .Doznao sam 
za p lan  da se ova je d in ic a  p o ša lje  na Is to č n i fro n t.U  medju-

I A rh :v  Co3. U , - . : .  D.  . i jj 
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vremenu u Sarajevu  sam se susreo  s a  Hedžibom Demi.rovid  em 
1 o b av je s tio  ga o namjerama komande da moju je d in ic u  poša- 
l j u  na  I s to č n i fron t.N ed ž ib  mi je  savjetovao da na  svaki 
nač in  izbjegnem s la n je  na  Is to č n i f r o n t ,š to  je  i  in ače  b i -  

- l a  moja namjera.Budući da sam ra d io  u k a n c e la r i j i  kao ć a ta  
vojne jed in ice ,n ap rav io  sam d v ije  vojne objave za p u t ,z a  
sebe i  Ib ru  (prezim ena mu se ne sjećam ,bio  je e le k t r ič a r  
i z  M o sta ra ),k o ji je  imao s e s t ru  udatu  u Ban jo j  Luci,m islim  
za  Ju su fa  Jusu fov lća .O bo jica  smo d o š li  u Banju Luku.'

Po dolasku povezao sam se s a  Smajom B išćev i- 
ćem,negdje u  avgustu i l i  septem bru 1943»godine.Smaju sam 
informLsao o p o tre b i p rebao ivan ja  Ib re  u partizane.Sm ajo 
B išćevlć uzeo je  na  sebe obavezu da se o s ig u ra ti  vezu da 
se Ib ro  p rebaci na oslobodjenu te r ito r iju .S rn a jo  mi je  pred
lo ž io  da i  mene p reb ac i. J a  sam mu tada  rekao da idem u  Po
sav inu  u Bos .Samac, gdje mi se n a la z i te tk a  i  da ću tamo 
b i t i  bezbjedan.1

Dva i l i  t r i  dana p o s l i je  ovoga,moj b ra t  Rizo 
J a š a re v ić ,k o ji  je  ra d io  u S ek o ijl za izg ra d n ju  pruge za  Do
bo j,kamionom me je  prebacio  do Okućana, odakle je  tre b a lo  da  
produžim pu t prema Slavonskom Šamou.fflL je  mi b ilo  p r i ja tn o  
kada sam na  s ta n ic i  u Okućanlma susreo  K arla  Vukovića,biv
šeg ig ra č a  BSD "B orao",a tad a  ustaškog o fic ira .S rd ačn o  me 
je  pozdravio i  up itao  š ta  je  sa  mnom.Susret mi n i j e  bio p r i 
ja ta n  zbog toga  š to  je  bio ustaša .N osio  sam domobransku u - 
niformu.Nisam mu dao nikakva d e t a l j n i j a  o b av ješ ten ja  j e r  
sam S elio  da se š to  p r i je  rastanemo .J

D alje sam putovao vozom i  preko Save preba
c io  se čamcem u Bos . Samac* Došao sam u kuću te tk e  i  te tk a . '
Moj te ta k  Sulejman Zukić b io  je  ta d a  p redsjedn ik  O pštine u 
Bos.Šamou.Moja te tk a  b i l a  je  s e s t r a  moje majke .Ostao sam u 
n jih o v o j kući sve do odlaska u p a rtiz a n e  u feb ru a ru  1944>

Jednom prilikom  na  u l i c i  mi je  Harnid hadži 
Z u k ić ,d a lja  f a m i l i ja  Sulejmana Z uk ića ,ko ji je  bio funkoio— 
n e r u  R edarstvu Bosanskog Samca,u pov jeren ju  rekao da je  
dobio i z  Banje Luke p o tje rn ic u  u ko jo j me traže.Ham id me 
je  u v je r io  da će sve p r e š u t j e t i , a  b io  sam sigu ran  da će me 
te ta k  Sulejman z a š t i t i t i .Z b o g  to g a  sam i  došao u Bos.Šamao.
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Budući da sam i  r a n i je  do laz io  u Bos.Šamac mno
gi su  me poznavali, lamo sam imao i  društvo .Povezao sam se 
s a  Suljom Begićem k o j i  je  tad a  ra d io  u O p š tin i, Hasanom Zai— 
movićem i  veterinarom  Ceribašićem.Sve su  to  b i l i  l ju d i  ko
j i  su s a ra d j iv a l i  s a  NOP-om.

U tom vremenu desio se jedan po tresan  dogadjaj 
za  porodicu moje te tke .Jednog  dana krenuo je  moj t e t i ć  Ha- 
san ( s in  Sulejmana i  moje te tk e )  s a  b ilježnikom  Matom u 
Sl.Šamao s namjerom da ode u O sijek  da nabavi robu k o ja  mu 
je  b i l a  potrebna za njegovu kro jačku  radnju .N osio  je  s a  so
bom veću masu novoa.Med ju tim , u Sl.Šamcu p re s re le  su ga us
ta š e , o te le  novac ,ub ile  i  b a c ile  u  SavuuZa ovo smo saz n a li 
nakon jedno dva d a n a .le tić ,m la d ji  s in  Sulejmana,Avdo Zukić 
i  j a  k re n u li smo preko Save da nadjemo i  donesemo leš.N aš
l i  smo Hasanov le š  n a  l i je v o j  o b a li S a v e ,a li je  bio potpuno 
nag.Leš smo p re b a c il i  u Bos.'Samac i  pokopali .Ubrzo se  doz
nalo  da su  ga u b ile  lis ta še  ra d i p ljačk e  da b i se dokopale 
novca k o j i  je  imao kod se b e .lo  se ub istvo  n i j e  moglo p rik 
r i t i  j e r  je  v i j e s t  o tome proourila .N arod  u Bos.Šamou bio 
je  zbog ovog u b is tv a  ogorčen.

Jedne noći o rg a n iz ira la  se jedna grupa napred
n ih  m ladića i z  Bos.^šamoa k o ja  je  o d lu č ila  da se o sv e ti za  
ovu sm rt.B ilo  i h  je  oko 15.P r i k l j u č i l i  sam se i  ja.U  jed
nom velikom čamcu p re b a c il i  smo se u toku noći na  suprotnu 
s tra n u  obale.U  grupi smo k re n u li prema kafan.i gdje su se 
s a s ta ja le  i  o kup lja le  u s ta še ,o n i k o j i  su  i z v r š i l i  u b is tv o .1 
Na putu  smo s r e l i  ustaškog bo jn ika  Cvitkušića,kom andanta 
pomenute u staške  je d ln ič e , i  u b i l i  ga.Grupa je  sm atra la  da 
je  ovim sm rt osvećena i  n i j e  produžavala prema g o s t io n ic i .1 
Čamoem smo se v r a t i l i  na desnu obaituTetak je  znao za o r
gani zo van je  ove a k c ije  i  b io  je  s njom saglasan .E ao po tv r
du da je  ub istvo  osvećeno,donio sam ustašku  kapu b o jn ik a .

U feb ru a ru  1944.godine o tiša o  sam u p a r tiz a n e , 
u 18 .h rva tsku  b r ig a d u ,č i j i  je  komandant b io  Franjo H e r lje -  
v± ć,a  komesar Teofik Selim ović-Budžoni.Brigadi smo se p r ik 
l j u č i l i  u vrijem e napada na  Bos.Šamao.Krenuli smo u g ru p i, 
u k o jo j su  b i l i :  A tif  Zukić ( s in  Sulejmana, 1918.g o d iš te ) ,

Arhiv Eoc. kr̂ i.-o 0.
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G alib ZukLć ( s in  Sulejmanovog b r a ta ) ,  j a  i  mislim jo š  t r o j i -  
c a .u  grupi nas je  b i lo  oko 6«

U b rig ad i postao sam in ten d an t IV b a ta ijo n a .H a  
ovoj dužnosti o stao  sam do dem ob ilizac ije  krajem  maja 1945.

Zaboravio sam da spomenem da sam za č la n a  KPJ 
ponovo p rim ljen  1944»godine j e r  je  u medjuvremenu došlo do 
p rek ida  u mom partijskom  s ta ž u  u prethodne d v ije  godine.’

J e d in ic a  se k r e ta la  po Ie t ič n o j  B osn i.T ri do 
č e t i r i  n ed e lje  b i l i  smo u Kulašima.Tamo smo i  obrazovali 
ž iv  ku ltu rno  p ro sv je tn i rad  u okviru  K ultu rno-p rosv je tne e -  
kftpe b r ig a d e .Iz  K ulaša o t i š l i  smo u Is to čn u  Bosnu.U Tuzli 
sam nakon oslobodjen ja  g rada ležao b o les tan  od t i f u s a ^  Tamo 
sam se susreo s a  Dragom Mažarom,koji je  rad io  kao o f i c i r  
OZH~e.Nl b o lesn i c i , t i f u s  a r i ,  l e ž a l i  smo u h o te lu  "B ris to l*  
Pošto sam malo p riz d ra v io , ig rao  sam šah s a  Kos tom Šalnom, 
k o ji  je  takodje b io  b o le sn ik ,& došao je  kao o f i c i r  jedne 
srpske p artizan sk e  b rigade ,K osta  ša in  p r i j e  r a t a  b io  je
u Banjoj Luci i  ra d io ,k o lik o  mi je  poznato ,u  Upravi p o l io i -  
je.Dok sam ig rao  šah s a  Kos tom Šainom d o š la  je  jedna p a r t i 
zanska p a tro la  i  u p i t a la  ko je  od nas Košta Š aln .K osta je  od
mah rekao da je  to  o n ,a  oni su  mu n a re d i l i  d a  s n jim a podje 
u  OZN-u.Zadržao se neko vrijem e i  v ra t io  se  psujući.R ekao mi 
je  da je  b io  u OZNI i  da ga je  saslušavao  Drago Nažar j e r  
je  u n jega  sumnjao budući da je  r a n i je  ra d io  u p o lic i jl .K a d  
mu je  K ošta Šain rekao d a  je  p a r tiz a n sk i o fic ir,D rag o  je  to  
p rov jeravao .K asn ije  se u stanov ilo  da je  stvarno  bio p a r tiz a n 
sk i o fio ir.Č uo  sam da sada K ošta Šain ž iv i  u R išu kao penzio
n e r , a  da je  prethodno bio d ire k to r  preduzeća "Voćar” u Rišu-.’1 

K ošta Šain imao je  v iše  braće.M i lo š  Šain držao 
je  autobusnu l i n i j u  Banja Luka-Derventa, a  Neman j a  Šain bio 
je  b ravar u Tvornici duvaaa.Drago Šain bio je  od n j ih  m lad ji. 
Mislim da je  zav ršio  Realnu g im naziju ,a  da je potom rad io  kao 
služben ik  u Banovinskoj uprav i Vrbaske banovine.’

15 . j u l a  1975. godine 
Banja Luka
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